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Võimalused arenguks 
turismi alal oleksid 
reaalsed, kui praegune 
valdaja Maaülikool 
loobuks mõisast.
GALINA KOSTÕLEVA
Harku raamatukogu juhataja

Eesti Omanike Keskliit 
jagas juba kolmandat 
aastat järjest Koduoma-
niku sõbra ning Kodu-
omaniku kiusaja tiitlid. 
Sel korral valiti Kodu-
omaniku sõbraks ka 
Harku vald. 

KATRIN ROMANENKOV
vallaleht@harku.ee

30. jaanuaril toimus Estonia 
kontserdisaalis esimene Eesti 
Koduomanike Kongress, kus 
kuulutati välja ka aasta Kodu-
omaniku sõber ning Kodu-
omaniku kiusaja.

Sel aastal peeti tiitli “Ko-
duomaniku sõber 2010” vääri-
liseks kolme omavalitsust – 
Harku ja Rae valda ning Jõge-
va linna. Kõik kolm said tiitli 
tänu sellele, et nendes omava-
litsustes kaotati 2010. aastal 
maamaks elanike kodudelt. 
Koduomaniku kiusaja tiitel 
läks teist aastat järjest aktsia-
seltsile Tallinna Vesi. 

Traditsiooni algataja, Ees-
ti Omanike Keskliit tunnustas 

Koduomaniku Sõbra tiitli 
võitjaid seetõttu, et need kolm 
omavalitsust leidsid võima-
luse kodu omamisele kaasa 
aidata ka majanduslikult ras-
kel ajal, mil mitmed teised 
omavalitsused maamaksu 
suurendasid.

Koduomaniku kiusaja ja 
sõbra tiitel valitakse iga aasta 
jaanuaris eelmise aasta tege-
vuse või konkreetse teo eest. 
Selleks võib olla ka ameti-
asutus või ametnik. Varem on 
Koduomaniku sõbra tiitli saa-
nud Maksumaksjate Liit ja 
Konkurentsiamet. 

Õige otsus
Vallavanem Kaupo Rätse-

pa sõnul on sellise tiitli üle 
loomulikult väga hea meel. 
“Nüüd on maamaksuvabastuse 
kehtestamise üle lausa mit-
mekordne rõõm – esiteks, et 
see otsus on ennast majandus-
likult ära tasunud, ning tei-
seks, et seda tunnustatakse 
ka väljaspool valda,” ütles 
ta. 

Tasuvusest rääkides tun-

nistab Rätsepp, et otsuse vas-
tuvõtmisel möödunud aasta 
novembris oli mõningane äre-
vus, et kas kõik ikka läheb 
plaanipäraselt. 

“Maamaksuvabastus val-
las elavatele inimestele keh-
testati ju eeldusel, et see mo-
tiveerib veel registreerimata 
inimesi ennast valla elanikere-
gistris arvele võtma ning li-
sandunud elanike laekuv tulu-
maks pidi ületama maamak-
suvabastuste summa,” räägib 
Rätsepp. “Olime siiski veen-
dunud, et pikas perspektiivis 
toob see otsus meile kasu.”

400 uut kodanikku
Rahaliselt väljendades oli 

maamaksu kaotamise otsuse 
taga lihtne matemaatika – üks 
maamaksu vabastus tähendab 
valla eelarves keskmiselt ca 
100 euro suurust kaotust, ühe 
täiendava kodaniku lisandu-
mine aga tulude suurenemist 
umbes 735 euro võrra aas-
tas. 

Võrdluses 2010. aastal ela-
nikelt laekunud maamaksuga 

prognoosib vald sel aastal 
maamaksutulu vähenemist 
281 222 euro võrra. Lisandu-
nud vallaelanike (400 inimest) 
arvelt tuleb aga 2011. aastal 
täiendavat tulumaksu orien-
teeruvalt 294 000 eurot.

“MEIL ON POTENT-
SIAALI VEEL MITME 
TUHANDE INIMESE 
NÄOL, KES EI OLE OMA 
ELUKOHTA VALLAS 
REGISTREERINUD.”

“Tänu maamaksuvabastu-
sele lisandus möödunud aasta 
viimastel kuudel valda 400 
uut elanikku, mis on sellise 
lühikese perioodi absoluutne 
rekord. Siiski on meil potent-
siaali veel mitme tuhande ini-
mese näol, kes ei ole oma elu-
kohta vallas registreerinud. 
Seepärast ei tasu karta, et 
kehtestasime lühiajalise va-
bastuse, mis nüüd sel aastal 
jälle ümber muudetakse. Ka-
vatseme ikka jätkata,” lubab 
Rätsepp.

Koduomaniku sõber 
2010 – meie vald

Suudame pakkuda 
klientidele isegi pare-
mat hinda, kui on 
võimalik pakkuda 
suurtes poodides. / 
LK 3

ILMAR OJA
Tabasalu Ehituskaup juhataja

260 uut 
valla-
kodanikku
Harku valla möödunud 
aasta rahvastikusünd-
mustest teeb kokkuvõt-
te Tiia Spitsõn. / LK 3

Alasniidul 
peeti sarika-
pidu
Uues lasteaias Tiskre 
külas Alasniidul on 
ehitustöödega jõutud 
juba nii kaugele, et 3. 
veebruaril peeti seal 
sarikapidu. / LK 2

Harku valla 
8 kanti
HVT uuris, mis on valla 
kantide muredeks ja 
rõõmudeks. / LK 4-5

TÄNA LEHES

Vallavanem Kaupo Rätsepp Koduomaniku sõbra tiitli vastu võtmas. Erakogu

Vallavalitsus on menet-
lenud kõik enne 2010. 
aasta lõppu laekunud 
maamaksu vabastuse 
taotlused ning edasta-
nud info Maksu- ja Tolli-
ametile. 

Oma maamaksu infot on igal 
omanikul võimalik näha 
www.emta.ee kodulehe kau-
du, logides sisse e-maksuame-
tisse ning valides menüüpunk-
ti “Maamaks – 2011”. Maa-
maksuvabastuse positiivse 
otsuse korral on omandi maa-
maksu summa lahtrisse mär-
gitud 0 eurot. 

Juhul kui esitatud taotluse 
põhjal ei olnud võimalik va-
bastada taotlejat maamaksust 
(ebatäpsed andmed, taotleja 
ei vastanud maamaksu vabas-
tuse tingimustele vmt), näeb 
maamaksu summa lahtris 
vastavalt maamaksumäärale 
arvestatud summat, mis tuleb 
tasuda Maksu- ja Tolliameti 
poolt kehtestatud korras. 

Probleemide ja küsimuste 
korral palume helistada Har-
ku vallavalitsuse telefonil 
600 3865. HVT

Maamaksu vabas-
tuse info maksu-
ameti kodulehel

Vallavolikogus 
jaanuaris
27. jaanuari vallavolikogu 
istungil:

• võeti vastu Harku valla 
2011. aasta eelarve;

• valiti Harku valla 2010. 
aasta teenetemärgi kavale-
rid;

• kinnitati Riigikogu 2011. 
aasta valimiste kohalikud ko-
misjonid;

• kinnitati Harku valla 
lasteaedade ja koolide direk-
torite ning õpetajate töötasus-
tamise alused ning Harku val-
lavalitsuse hallatavate hari-
dusasutuste, kultuuri- ja noor-
sootööasutuste ning sotsiaal-
töö asutuste töötajate palga-
määrad;

• kinnitati Pangapealse 
lasteaia põhimäärus;

• kinnitati omaosaluse 
määr Türisalu Ühtekuuluvus-
fond veemajandusprojekti 
tarbeks.

Järgmine volikogu istung 
toimub 28. veebruaril kell 
16.00. HVT
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V allavolikogu istungil 
27. jaanuaril võeti vas-
tu Harku valla tänavu-

ne eelarve, mille tulude maht 
on 12,8 miljonit eurot (200,6 
miljonit krooni). 

Eelarve koostamisel on 
aluseks võetud kehtestatud 
tegevuskava ning järgitud 
minimaalset kulude kasva-
tamise põhimõtet.

Suurematest muudatus-
test eelarve tulude osas on 
selleks aastaks planeeritud 
tulumaksu laekumise kasv 
6% võrra. Sellist kasvuprog-
noosi võimaldas teha möö-
dunud aastal valla elanikere-
gistrisse lisandunud maksu-
maksjate arv ning seoses 
eurole üleminekuga kaasnev 
võimalik palgatõus. Tulene-
valt maamaksu vabastuse 
andmisest vähendati samas 
kavandatavat maamaksu lae-
kumist 281,2 tuhande euro 
võrra.

Tulude poolel on suurene-
nud vahendid ka seoses lapse-
vanemate omaosaluse suuren-
damisega lasteaedade ja hu-
vikooli kulude katmisel.

Allpool lühiülevaade eel-
arvesse planeeritud tähtsa-
matest töödest ja tegemistest 
ning olulisematest investee-
ringutest 2011. aastal valdkon-
niti.

Volikogu töö tõhustami-
seks loodi volikogu kantselei 
ning kavas on alustada otse-
ülekannete tegemist volikogu 
istungitest. Muudatusi planee-
ritakse ka valladokumentide 
arhiveerimisel ning selleks 
tingimuste loomisel. Vastavad 
vahendid on planeeritud üld-
valitsemiskuludes.

Avaliku korra kaitseks 
planeeritud suuremad kulutu-
sed on seotud videovalvesüs-
teemi loomisega Tabasalu 
alevikus. Süsteem on kavas 
tööle rakendada kevadel.

Majanduseelarve suure-
mad kulutused on seotud tee-
de korrashoiu ja ehitusega. 
Kui 2010. aastal ehitati valmis 
Tabasalu-Harkujärve ühen-
dustee (Sütemetsa tee) Taba-
salu-poolne osa, siis sel aastal 
on planeeritud kogu tee val-
mis ehitada. Veel on kavas 
Vuti, Pihlaka ja Kibuvitsa tä-
navate väljaehitamine Ta-
basalu alevikus ning kergliik-
lustee pikendamine Murastest 
Suurupi teeotsani Euroopa 
Regionaalarengu Fondi va-
hendite abiga. 

Tegevuskava kohaselt tu-
leb korrastada veel Ojakääru 
tee Harkujärve külas, Uue 
tänava väljaehitamata lõik ja 
Pika tänava kergliiklustee 
Harku alevikus. Eelarves on 
nendeks töödeks kokku ka-
vandatud 775,6 tuhat eurot. 
Kas summa on piisav, selgub 
pärast hangete läbiviimist. 
Lisaks on kavas alustada tee-
de korrastamisega väljaehi-
tamata elurajoonides. Kokku 
on selliseid piirkondi 14, mil-
lises piirkonnas töödega kõige 
varem alustatakse, sõltub ela-
nike olemasolust valla regist-
ris. Kavas on Harku-Harku-
järve-Tabasalu vahelise bussi-
ühenduse avamine.

Keskkonnakaitse valdkon-

nas suuremaid investeerin-
guid plaanis ei ole. Suuremad 
kulutused on seotud reovee-
käitluse finantseerimisega, 
kuid need on seotud igapäe-
vase tegevusega. Osaühing 
Strantum projekteerib ja 
ehitab Keskkonnainvesteerin-
gute Keskusest (KIK) eralda-
tud vahendite abil vee- ja ka-
nalisatsioonitrassid Ranna-
mõisast Ilmandu külla. Kulu-
tused valla osaluse katmiseks 
selles projektis tehti juba 
2010. aasta eelarvest. Plaanis 
on koostada ja esitada KIK-i 
rahataotlus ka Muraste põh-
jaosa trasside väljaehitamise 
finantseerimiseks. 

Haljastuse eelarve vahen-
ditest on kavas projekteerida 
Tui park Tabasalus. 

Elamu- ja kommunaalma-
janduse valdkonnas on lähi-
aastate olulisimaks investee-
ringuks kindlasti Harku valla 
ÜF veemajandusprojekt, mil-
le raames ehitatakse välja 
vee- ja kanalisatsioontorustik 
Suurupi, Viti ja Vääna-Jõesuu 
külades ning biopuhasti Suu-
rupis. Lõpliku rahastamisot-
suse saamiseks on aga vaja 
kinnistute omanike nõusole-
kud liitumiseks 2/3 ulatuses. 
Valla 2011. aasta eelarves on 
kavandatud projektis osale-
miseks 219,3 tuhat eurot.

Käivitamisel on ka Türisa-
lu ÜF veemajandusprojekt, 
milleks on eelarves kavanda-
tud 82,5 tuhat eurot omaosa-
luse katmiseks. Projekti veab 
Keila vallavalitsus ning selle 
realiseerumine ning tegelik 
rahavajadus selgub 2011. aas-
ta kevadel.

Veevarustuse eelarveva-
henditest on sel aastal plaanis 
anda abi kehva veevarustu-
sega piirkondade – Sõrve kü-
las Loopealse ja Adra külas 
püramiidmajade – vee kvali-
teedi parandamiseks.

Valgustus rajatakse vasta-
valt kavale. Renoveeritud või 
uue valgustuse peaksid saama 
Harku alevikus Uue tänava ja 
Tiskre külas Tammiaugu tee 
elanikud ning turvalisuse 
suurendamise eesmärgil Vää-
na tee Türisalus.

Vaba aja, spordi ja kultuu-
ri ning hariduse eelarvest 
finantseeritakse igapäevaseid 
tegevusi. Kulutuste mahud 
eelarves on vastavalt 1,1 mln 
ja 6,2 mln eurot. Hariduse 
valdkonnas on oodatud sünd-
museks Alasniidu lasteaia 
avamine ja õppimisvõimaluste 
loomine Harkujärve lasteaed-
põhikooli õpilastele Harkujär-
ve kultuurikeskuse baasil. 
Selleks on eelarves kavan-
datud 190 tuhat eurot. Kavas 
on renoveerida ka Tabasalu 
Ühisgümnaasiumi fuajee.

Sotsiaalse kaitse eelarve 
maht 2011. aastal on 830 tuhat 
eurot. Suuremateks muuda-
tusteks sotsiaalse kaitse eel-
arves on puuetega isikute 
hooldamise eest makstava 
hooldajatoetuse summade 
suurendamine, hooldekodude 
kulude kasv, sotsiaalhoole-
kande teenuste osakaalu suu-
renemine perekondadele ning 
lasteaia- ja koolitoidu toetus-
summade kasv.

2011. aasta eelarvest

VALLAVALITSUSE
VEERG
VELLO VIIBURG
Abivallavanem

Harku valla, Arco Vara 
ning YIT Eesti koostöö-
na ehitatavas uues las-
teaias Tiskre külas Alas-
niidul on ehitustöödega 
jõutud juba nii kaugele, 
et 3. veebruaril peeti 
sarikapidu. 

KATRIN ROMANENKOV
vallaleht@harku.ee

Kui novembris uuele laste-
aiale nurgakivi pandi, siis 
paistis lagedal põllul vaid ma-
dal vundamendiring. Mõne 
kuuga on ehitusega jõutud nii 
kaugele, et majal on seinad 
püsti, katus peal ja aknadki 
ees. Sarikapeol peetud kõnes 
tänas Arco Vara juhatuse esi-
mees Lembit Tampere YIT 
Ehitajaid tubli töö eest ning 
rõõmustas, et kõigi eelduste 
kohaselt valmib ehitis täht-
aegselt ehk aprillikuuks. 

1600-RUUTMEETRISEL 
PINNAL AVATAKSE SEL 
SÜGISEL 6 LASTEAIA-
RÜHMA.

Omalt poolt tänasid ehita-
jaid ka vallavanem Kaupo 
Rätsepp ning hiljuti ametisse 
asunud Alasniidu lasteaia 
direktriss Inga Kruusement. 
Direktriss ütles, et tööde ede-
nemist käib ta vaatamas lausa 
ülepäeviti ning on nähtu põh-
jal veedunud, et lapsed saa-
vad mugava, sooja ja moodsa 
lasteaia.

Erasektori toel
Vallavanem Kaupo Rät-

sepa sõnul on Alasniidu las-
teaed valla jaoks väga oluline 
projekt, mis leevendab pisut 
valla üht teravaimat prob-
leemi.

“Meie elanike arv on vii-
mastel aastatel suurenenud 
eelkõige just lastega perede 
poolest ning lasteaiakohtade 
nappus on tõsine mure. Samas 
pole meil eelarves piisavalt 

vahendeid uute lasteaiakoh-
tade loomiseks,” rääkis ta. 
“Oleme keerulises olukorras 
– ühelt poolt on meil tungiv 
vajadus lasteaiakohtade jä-
rele ning ka riigipoolne ko-
hustus igale lapsele koht ta-
gada, teisalt on meil mitmeid 
riigi poolt tulevaid piiranguid, 
mis takistavad selle kohustuse 
täitmist. Näiteks on hiljuti vä-
hendatud omavalitsuste tu-
lubaasi, samuti on riik piira-
nud meie õigusi võtta laenu, 
mille abil saaks uute lasteae-
dade ehitamist finantseerida,” 
selgitas vallavanem.

Paarsada uut kohta
“Koostöö Arco Vara ning 

YIT Ehitusega on meie esi-
mene katse lahendada laste-
aiakohtade probleem erasek-
tori toel. Usun, et see projekt 
kujuneb edukaks ning kind-
lasti on meil huvi sarnaste 
ettevõtmistega jätkata.”

Uue lasteaia ligi 1600-

ruutmeetrisel pinnal avatakse 
sel sügisel 6 lasteaiarühma, 
millest kaks komplekteeritak-
se Harkujärve suletava las-
teaia lastest ning neljas uues 
rühmas saab koha 96 last. 
Lisaks saab Harku valla eri-
nevates lasteaedades sügisest 
koha veel 116 last. Sõimerüh-
ma saabuval sügisel valla las-
teaedades ei avata.

Alasniidu lasteaed on esi-
mene Public Private Partner-
ship põhimõtteid järgiv koos-
tööprojekt Harku valla, Arco 
vara ning AS YIT Ehitus va-
hel.

Uue lasteaiahoone oma-
nikuks on Arco Vara AS tütar-
ettevõttele Arco Investeerin-
gute AS-ile kuuluv Alasniidu 
LA OÜ ning üürilepingu ko-
haselt võtab Harku vald las-
teaia omanikult üürile 12 aas-
taks.

Hoone ehitab AS YIT Ehi-
tus ning selle maksumuseks 
kujuneb 21 miljonit krooni.

Alasniidu laste-
aia sarikapidu

Nelja Valla Kogu 
toetuste kevadine 
taotlusvoor
Nelja Valla Kogu tege-
vusgrupp avab oma 
2011. a. Leader prog-
rammi kevadvooru 1. 
aprillist kuni 15. aprilli 
kella 17.00-ni.
DEIW RAHUMÄGI

Programmi raames on võima-
lik taotleda raha erinevateks 
kodukandi ja kogukonnaga 
seotud tegevusteks. Leader 
programmi selle aasta raha-
line maht on 766 940 eurot.

Vastavalt Nelja Valla Ko-
gu strateegiale on kevadvoo-
rus avatud järgmised meet-
med:

• Meede 1. Kvaliteetse 
elukeskkonna loomine.

Meetme eesmärgiks on 
võtta kasutusele, projektee-
rida ja renoveerida mahajäe-
tud tööstus- ja teenindusmaad 
uuteks töö- või vaba aja veet-
mise kohtadeks, pakkuda ko-
halikele elanikele tegevuspiir-
konnas tööd ja vaba aja veet-
mise võimalusi. Suurendada 
elanike teadlikkust ja osku-
seid kohaliku arengu kavanda-
misel. Arendada kaugtöökoh-
tade loomise võimalusi.

• Meede 2. Kogukonna 
arendamine.

Meetme eesmärgiks on 
erinevate piirkondlike stra-
teegiate väljatöötamine ning 
tegevuspiirkonnas suurüri-
tuste korraldamine. Rahvus-
vaheliste ürituste korralda-
mine erinevatele huvirühma-
dele tegevuspiirkonna tasan-
dil.

• Meede 3. Puhkeplatside 
ja juurdepääsuteede rajami-
ne.

Meetme eesmärgiks on 
arendada välja vaba aja veet-
miseks avaliku kasutusega 
puhkeplatse ja matkaradu 
ning luua erinevaid juurde-
pääsuteid kultuuri- ja vaata-
misväärsustele.

• Meede 4. Ajaloo ja kul-
tuuriväärtuslike objektide 
taastamine.

Meetme eesmärgiks on 
korrastada piirkonna ajaloo-
lisi ja kultuuriväärtuslike 
objekte, tagada neile ligipääs 
läbi viidastatud ja kaardis-
tatud turismiobjektide võr-
gustiku.

Kevadvooru koolitus toi-
mub 21. märtsil kell 16.00 
Vääna Külakojas. Tegevus-
grupi tegemistest on võimalik 
saada lisateavet kodulehekülje 
aadressilt www.4kogu.ee või 
saata oma küsimused meilile 
info@kogu.ee.

UUDIS

Kui sul on idee või
teema, millest

vallalehes peaks
kindlasti kirjutama, 

anna teada
vallaleht@harku.ee.

Kui vallal raha puudu jääb, 
on alati võimalik pöörduda 
abistajate: Keskkonnainves-
teeringute Keskuse (KIK), 
Ettevõtluse Arendamise Siht-
asutuse (EAS), Põllumajan-
duse Registrite ja Informat-
siooni Ameti (PRIA), ja teiste 
poole, et saada leevendust 
valla rahakotile ning hädava-
jalik taristu ikkagi välja ehi-
tada.

Viimasel ajal on väga 
aktuaalne kergliiklusteede ja 
vee- ning kanalisatsioonitras-
side ehitamise vajadus, sest 
elanikke tuleb valda aina 
juurde. 

KIK on viimase kaheksa 
aasta jooksul aidanud Harku 
vallal välja ehitada vee- ja 
kanalisatsioonitrassi Harku 
alevikust Tallinna linna, Taba-
salust Rannamõisa ja reali-
seerida Muraste küla veepro-
jekti, aidanud sulgeda prügila 
Sõrve külas, ehitada autopark-

la Tähetorni tänava äärde 
Harku metsas suusatajate 
tarvis ning jäätmejaama Ta-
basallu.

Kokku on Harku vald saa-
nud KIK-st abivahendeid sel 
perioodil ca 14 mln krooni 
ulatuses.

Lisaks valla abistamisele 
aitab KIK ka meie vee-ette-
võttel, osaühingul Strantum 
realiseerida projekte, mis va-
jalikud valla elanikele. Eelmi-
sel aastal viidi läbi Tabasalu 
vee-ja kanalisatsioonitrasside 
osaline renoveerimine ning 
sel aastal on eraldatud raha 
trasside ehitamiseks Ranna-
mõisa külast Ilmandu küla-
ni.

Praegu ootab Harku valla-
valitsus KIK-i positiivset ra-
hastamisotsust trasside välja-
ehitamise kohta Vääna-Jõe-
suu, Viti, Suurupi ja Türisalu 
külades ühtekuuluvusfondi 
vahendite toel. Loodame ka 

sealsete elanike panusele 
nõudlusuuringu õnnestumisel, 
sest nende projektide käivi-
tamiseks peaks kinnistuoma-
nike liitumissoove rohkem 
olema!

Hoiame pöialt, et KIK-l 
raha jätkuks, sest taristuid 
rajada ja korrastada on veel 
palju!
VELLO VIIBURG
Abivallavanem

KIK on abiks taristu rajamisel

3. veebruaril peeti Alasniidul sarikapidu. Katrin Romanenkov



Läinud aastal sündis 
vallas 260 last
Läinud aasta oli Harku 
vallale positiivne ka 
iibelt. Harku valla koda-
nikest vanematel sündis 
260 last, kakskümmend 
üheksa last enam kui 
aastal 2009.
ÜLO RUSSAK
vallaleht@harku.ee

Kas sellist sündide arvu oli 
oodata?

Harku valla sotsiaal- ja 
tervishoiuosakonna

juhataja Tiia Spitsõn:
Kui aasta alguses prog-

noosi tegime, siis pakkusin 
välja 250. Nii et ka prognoo-
siga võrreldes sündis 10 last 
rohkem. Kui aastast 2009. 
rääkida, siis sündis meil 231 
last.

Kes nad siis olid, need mai-
mukesed?

Vastsündinutest 134 oli 
poisid ja 126 tüdrukud. Valda-
valt eesti rahvusest. 260 lap-
sest kuus ehk kolm paari olid 
kaksikud – kahte perre sündi-
sid korraga poiss ja tüdruk, 
ühte perre kaks tüdrukut. 
Kolmikuid läinud aastal meie 
peredes ei sündinud. Isaduse 
omaksvõtt registreeriti 124 
korral.

 
Mis tähendab isaduse 
omaksvõtt, see on suhteli-
selt uus mõiste?

Isaduse omaksvõtt tähen-
dab seda, et 124 lapse isad 
allkirjastasid avalduse, mille-
ga tunnistasid end lapse isaks 
olevat.

Ülejäänud 136 last sün-
disid meil kas abielus olevate 
vanemate peres, kus isa ei 
pea last omaksvõtuga tun-
nistama, või sündis laps val-
laslapsena, üksikvanema pe-
res.

Ühtegi alaealist, ehk alla 

18-aastast sünnitajat läinud 
aastal ei olnud.

 
Mis olid populaarsemad 
nimed lastele?

Populaarseim nimi läinud 
aastal oli Mia – 7 tüdrukut lä-
heb vallas seitsme aasta pä-
rast selle nimega kooli. I(i)ri-
seid on meil nüüd 5 tüdrukut 
enam, samuti Norasid. Popu-
laarseim poisslapse nimi oli 
Hugo (7 korral), Mat(t)ias (5), 
Karl Oskar ja Markus (kõik 4 
korral).

 
Rääkides elu kurvemast 
poolest, siis...

2010. aastal suri 57 ini-
mest, 22 naist ja 35 meest. 

 
Rääkides aga iibest tervi-
kuna?

Kui Eestis sündis läinud 

aastal 15 881 last ja suri 15 
847 inimest, siis võime üle 
mitme-mitme aasta rääkida 
taas positiivsest iibest, vähe-
malt pole iive enam nega-
tiivne, vaid +34.

Harjumaal sündis 2092 
last, suri 965 inimest, nii et 
maakonnas tuli iga surma 
kohta rohkem kui kaks sündi. 
Harkus tuli aga iga surma 
kohta 6 sündi.

 
Ei saa unustada, et Harku 
valla kodanike arvu kasva-
tas ka mehhaaniline iive 
ehk sisseränne.

1. jaanuaril 2010 oli meie 
kodanike arv 11 729 inimest, 
1. jaanuaril 2011 12 359 ini-
mest. Seega kasvas valla ini-
meste arv 630 inimese võrra. 
Kui sünnid (230) maha arvata, 
oli mehhaniline iive täpselt 

400 inimest. Nende hulka 
kuuluvad nii mujalt tulnud, 
kui need, kes meil küll elasid, 
aga valda sisse kirjutatud ei 
olnud. Positiivne on ka see, et 
mehi ja naisi on meil võrdselt, 
õrnem sugu on väikeses üle-
kaalus.

 
Millistesse kantidesse on 
enim lisandunud inimesi 
teiste piirkondade arvelt?

Murastesse 101 inimest, 
Tiskresse 83, Suurupisse 69 
ja Vääna Jõesuusse 67 ini-
mest. Teistesse kantidesse 
vähem. 

Mitu last sünnib aastal 
2011?

See selgub küll alles 2012. 
aasta algul, kuid arvan, et 
sündide arv jääb ikka 250 
juurde.
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M a olen üht-teist mõ-
nest probleemist 
kuulnud. Seda just 

valla suvilarajoonides. Aga 
minu külas on kasside ja koer-
tega ning teiste loomadega ül-
diselt korras. Vaid jooksuajal 
on aeg-ajalt mõned koerad 
ringi liikumas. Ning kassid 
kräunuvad. Kumnas on ka 
korras.

KÜSITLUS

JANIKA 
KURU-
SHEV
Tabasalu elanik

ARNE 
KASK
Tutermaa 
elanik

ANDRUS 
PURJE
Vallavalitsuse 
töötaja

Kas Teie kodukandis on 
probleeme hulkuvate 
loomadega?

K oertega nii suuri prob-
leeme pole kui omani-
kega. Omanik on teema 

algus ja lõpp, sest paljud ei 
tea üldse, kes on koer ja mida 
temaga teha või tegemata jät-
ta. Suurekasvulised koerad 
võtavad tihti perekonnas oh-
jad üldse oma kätte ja muu-
tuvad pealikeks. Omanike os-
kamatus, ajapuudus või üldse 
soovimatus tegelda oma loo-
maga või loomadega on viinud 
selleni, et meil ja mujal on 
tekkkinud “uuskoolitatud” 
koerte kontingent, kes on 
ettearvamatumad, kui asjako-
hase koolituse saanud. Omani-
ke passiivsus on hämmastav, 
sest väga vähesed reageerivad 
kodanike palvele avalikus ko-
has oma koer rihma otsa pan-
na. Mis kasu on sellest, kui 
koerale karjutakse käsklusi 
“siia”, “juurde”, kui loom ei 
saa aru, mida need tähenda-
vad? Või kui teabki, siis otsus-
tab koer, millal ta käskluse 
täidab ja millal mitte.

Õnneks pole koertekarju 
tekkinud ja pigem ei saagi 
neid nimetada “hulkuvad”, 
sest kõik on hea toitumusega 
ja seega kellegi koerad.

M ina kasse, koeri ega 
teisi koduloomi het-
kel ei pea. Aga asula 

kodukassid teevad minu pere-
le muret küll. Praegu hulgub 
eramu ümbruses 5-6 pealine 
kassikamp. Nad teevad enda 
häda ustele, majanurkadele 
ning terrassidele. Aga kah-
juks jääb kassidest maha vä-
ga vastik hais. Ühel päeval pi-
din ma eramu terrassi ust 
kloori ning muude pesuvahen-
ditega desinfitseerima. Teisiti 
ei saanud enam maja suures 
toas olla, sest uks haises nii 
jubedalt. 

Hulkuvaid koeri meie 
kandis ei ole. Aga paar maja 
edasi elab hundikoer, kes 
armastab öösiti haukuda. Kui 
aknad on suviti eramul lahti, 
siis rikub koer öörahu. Talvel 
haukumine ei häiri.

Harku vald sai möödunud aastal rikkamaks 134 poisi ja 126 tüdruku võrra. Katrin Romanenkov

Tabasalus viis aastat ta-
gasi avatud ehituskaup-
lus on taas ostjatele, ehi-
tajatele ja remontijatele 
uksed avanud. Kaupluse 
juhi Ilmar Oja sõnul ei 
pea enam vajaliku järgi 
Tallinnasse sõitma, sest 
kohapeal on kõike saa-
da. 
ALLAR VIIVIK
vallaleht@harku.ee

Kui kaua on Tabasalus ehi-
tuskauplus tegutsenud? 
Mida uut ja põnevat paku-
te?

Tabasalus on ehituspood 
tegutsenud praeguses asuko-
has aastast 2006. Kogu aeg on 
kaupluses pakutav tootevalik 
täienenud ning täieneb kind-
lasti ka tulevikus. 

Pakume alati head valikut 
üldehitusmaterjale, põhitoo-
ted on soojustus- ja puitmater-
jalid, ehitusplaadid, armatuur-
rauad-võrgud, kinnitusvahen-
did ja segud. Lisaks ehitusma-
terjalidele on valikus ka töö-
riistad, maalritarbed, töökait-
sevahendid. Alates kevadest 
kuni sügiseni on meil püsivali-
kus ka aiatarbed ning erine-
vad turba- ja mullatooted.

Mis ajast on uksed taas 
lahti? Ning kas kõige 
vajaliku saab teilt? 

Kauplus avati taas pärast 
möödunud aasta lõpus tekki-
nud pausi 10. jaanuaril. Taba-
salu ja lähipiirkonna elanikele 
on see positiivne sõnum, et 
jälle on võimalik ehitusmater-
jali ostud soetada Tabasalust, 
mitte ei pea Tallinna mine-
ma. 

Lisaks heale asukohale pa-
kume suurpoodidest oluliselt 
rohkem paindlikkust ja klien-
dikesksemat lähenemist. Sa-
muti ei pea klient pettuma 
meie hindasid vaadates, kuna 
meil on väga head otsekontak-
tid tootjate ja ehituskauba 
maaletoojatega. Suudame 
pakkuda klientidele tihtilugu 
isegi paremat hinda, kui on 
võimalik pakkuda suurtes 
poodides, kuna väiksem pood 
suudab töötada efektiivse-
malt.

Kui palju on töötajaid?
Töötajaid on Tabasalu 

poes alates veebruarist 8 ini-
mest. Lisaks lao- ja letitöötaja-
tele on ka kolm projektimüü-
jat, kes teevad pakkumisi ehi-
tajatele ja eraklientidele.

Kas sooduskampaaniaid 
tuleb? 

Alanud on sooduskampaa-
nia paljudele toodetele. Neile, 
kel ehitustöö pooleli, pakume 
väga soodsalt kipsplaati ja 
kivivilla. Tavatoodetest on 
soodsalt müügis trepp- ja lii-
gendredelid, töökindad, klaa-
sipesu vedelik ja palju 
muud.

Kui kliendid meie soodus-
kampaania hästi vastu võta-
vad ja on näha, et neile see 
meeldib, siis kindlasti on plaa-
nis selliseid kampaaniad ha-
kata korraldama perioodi-
liselt. Katsume olla näoga 
kliendi poole ning ka kujun-
dada pakutava vastavalt 
klientide soovidele ja vaja-
dustele.

Vt ka reklaami lk. 7!

Tabasalu ehitus-
kauplus on ostja 
teenistuses

Harku valla elanike arv 2005-2011.
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Eelmises HVTs käsitlesi-
me kandipõhist arengut 
Harku vallas tervikliku 
omavalitsuse seisuko-
halt. Nüüd räägime igast 
kandist eraldi.

Toimetus palus kõikide 
kantide “teadjameestel” vas-
tata alljärgnevatele küsimus-
tele.

Harku valla kah
1. Kui palju elanikke elab teie kandis?
2. Kui palju neist on hinnanguliselt valla kodanikud?
3. Kas kant on haja- või tiheasustusega?
4. Millised on kandi tähtsamad ettevõtted?
5. Mis suunas näete arengut (ettevõtlus, turism...)?
6. Mis on kandi põhiprobleem?
7. Kes on kandi eestvedaja? Kas kandil on koht, kus koos 

käia?
8. Mis on teie kandile veel iseloomulikku?

AIN KABAL
Eestimaa Rohelised

S oovime Eesti haridus- ja 
teaduspoliitika teostami-
seks saavutada laiapõh-

jalise kokkuleppe haridus- ja 
teadusüldsusega ning erakon-
dade-ülese konsensuse Riigi-
kogus kõigis valdkonda puu-
dutavates põhiküsimustes. 
Teadmises, et:

• kõige suurem tööpuudus 
valitseb kõige väiksema hari-
dusega elanike ning noorte 
hulgas; 

• tippteadus on peamine 
majandusmootor; 

• tööd mittevõimaldava 
haridusega inimene on põhi-
mõtteliselt ühiskonnast välja 
arvatud heidik.

1. On aeg pikendada õppi-
mise aega, rakendades Eestis 
kohustusliku keskhariduse (12 
klassi), tagades selle sees mit-
mekesise kutseõppe. 

2. On aeg muuta õppeprot-
sess kooli alumisest ülemise 
astmeni konkurentsi õhutavalt 
individuaalõppelt koostöövõi-
met arendavaks rühmaõppeks, 
rakendades selleks teadmiste 
kõrval ka parimat saadaolevat 
tehnoloogiat.

3. On aeg kaotada igasugu-
ne kohustusliku hariduse 
omandaja kaudne või varjatud 
maksustamine, vajadusel fik-
seerides selle kasvõi põhisea-
duses.

4. On aeg hariduse ühtlase 
kvaliteedi tagamiseks üle 
maa. Meil tuleb reorganisee-
rida kohustuslikku haridust 
tagav koolivõrk rohkem kogu-
konnast ja vähem omavalit-
susorganist sõltuvaks.

5. On aeg luua hariduses 
karjäärimudel, milles on või-
malik olla nii õpetaja, õppe-
vahendite looja kui ka teiste 
õpetajate nõustaja-õpetaja. On 
aeg omistada õpetajakutse ka 
huvikoolide juhendajatele ja 
sporditreeneritele.

6. On aeg kaotada tööandja 
erisoodustusmaks tasemekoo-
litusele (kõrg- ja kutsehari-
dus).

7. On aeg kuulata haridus-
töötajate kutseühinguid ja 
kaasata nad rohkem otsuste 
tegemisse.

8. On aeg suurendada üli-
koolide autonoomiat kehtivas 
avalik-õiguslikus raamisti-
kus. 

9. On aeg keskenduda kva-
liteedile teaduse rahasta-
misel.

10. On aeg kindlustada 
kõigile võimekaile inimestele 
tasuta juurdepääs kõrghari-
dusele ja kraadiõpingutele.

11. On aeg kinnitada, et ei 
ole usutavat alternatiivi ees-
tikeelsele õppele Eesti avaliku 
hariduse kõigil astmetel alus-
haridusest doktoriõppeni.

KAUPO RÄTSEPP
IRL

O n selge, et lähiaastatel 
tuleb riigieelarves pla-
neerida oluliselt roh-

kem vahendeid hariduse ra-
hastamiseks ning riik peab 
pöörama enam tähelepanu 
omavalitsuste suutlikkusele 
lahendada iseseisvalt haridus-
küsimusi.

Kohaliku omavalitsuse üks 
olulisemaid kohustusi on hari-
dusvaldkonna korraldamine. 
Leian, et igal lapsel peab ole-
ma võimalik käia kodulähe-
dases lasteaias ning kodu lä-
hedal koolis vähemalt alg- ja 
keskastmes.

Praegu on lasteaedade 
ning koolikohtade loomine 
jäetud vaid omavalitsuste vas-
tutusalasse ning rahastada. 
Selle kohustuse täitmist tuleb 
hakata jälgima ja toetama ka 
riiklikul tasandil. 

Selleks peab riik soosima 
maapiirkondade koolide säili-
tamist ning laste transpordi, 
vajalike pikapäevarühmade ja 
huviringide tegevuse korral-
damist. On selge, et täna ei 
tule paljud omavalitsused ise-
seisvalt toime nende ülesan-
nete täitmisega.

Ka Harku vallas on laste-
aiakohtade puudus üheks suu-
remaks probleemiks ning 
tulenevalt riigi poolt seatud 
piirangutest ei ole lasteaia-
kohtade puudust võimalik ise-
seisvalt lahendada.

Seetõttu peab riik kindlasti 
rakendama vajalikud toetus-
meetmed nendele omavalit-
sustele, kus olukord on kriitili-
ne. 

Pakkudes lastele võimalusi 
omandada oma kodu lähedal 
haridust ning tegelda huvite-
gevusega, loome eeldused, et 
nad kasvavad üles väärtusta-
des oma kodukanti ning taha-
vad tulevikus panustada selle 
arengusse.

Teadlikud valikud võimal-
davad noortel rakendada oma 
andeid ning loovad eeldused 
edasiseks positiivseks aren-
guks ning edukaks toimetule-
kuks.

Teadlikkuse tõstmiseks 
tuleb juba põhi- ja gümnaasiu-
miastmes võimaldada noortel 
tutvuda erinevate alternatii-
videga, pakkuda mitmeke-
siseid valikaineid, kutsenõus-
tamist ning eelkutseõpet koos-
töös kutsekoolide ning ettevõ-
tetega.

Eelkutseõpet tuleks raken-
dada juba alates põhikooli kol-
mandast astmest. Eelkutseõpe 
soodustab edasiste valikute 
motiveeritust ning aitab taga-
da selle, et kõrg- ja kutsekoo-
lidesse astuvad teadlikud ja 
konkreetsest erialast huvi-
tuvad noored. See vähendaks 
edaspidi koolist väljalangemist 
eriala mittesobivuse tõttu.

VALIMISED

Kas ja kuidas tuleks reformida Eesti haridussüsteemi?

TÜRISALU

EDDI TOMBAND 
Türisalu elanik, vallavolikogu liige

1. Türisalu kandi Türisalu 
ja Adra külas elab ametlikult 
510 elanikku. 

2. Tegelikult arvame, et 
inimesi elab siin poole rohkem, 
vähemalt suvel on kõigis 500 
majas (nii suve- kui elumajas) 
elu sees. Arvata võib, et igas 
majas elab rohkem kui üks 
inimene.

3. Kandi tõmbekeskuseks 
ja Türisalu poolitajaks on naa-
bervalda jääv Keila-Joa oma 
kauplusega. Looduses ja maja-

de vahel on piir naabervalla 
Keilaga märkamatu, kuid tu-
leb ilmekalt esile maantee 
ääres, kus lõppeb kergliiklus-
tee ja tänavavalgustus, algab 
Harku vald.

Küla põhiilme määravad 
väikestel kruntidel asuvad 
eriilmelised aiamajad. Pea 
pooled neist on juba kodu-
mõõtu paisunud. Kortermaju 
on vaid kolm. 

4. Keila-Joa Sanatoorne 
Internaatkool on ainuke koha-
peal tegutsev tööandja. Sajale 
lapsele annab õpetust paar-
kümmend inimest. Seal peame 
ka kogukonna koosolekuid ja 
spordiklubi treeninguid. Türi-
salu Spordiklubi on 11 aastat 
korraldanud kohalikku spordi-
elu (turisalusk.googlepages.
com). Kaks korda nädalas on 
treeningud noortele ja võrk-
pallitreeningud. Käiakse ka 
Vääna-Jõesuust, Keilast ja 
Murastest. Korraldame 10 
avalikku üritust aastas. Türi-
salu küla sai 2009. aasta jaa-
nuaris esimesena Harku val-
las valmis oma arengukava. 

Samal ajal tegime ka külaseltsi 
(www.tyrisaluselts.ee).

5. Meie loodus on kaunis: 
pikk liivarand, Keila jõgi, 
joad, rannamännik, Tõlinõm-
me järv ja raba. Elanike arv 
kasvab, kuid töökohad on 
endiselt Tallinnas. Nõnda ole-
me suuresti magala ja suvila. 
Kohapeal saaks arendada tu-
rismi. 

6. Põhiprobleemideks on 
teehooldus, eriti talvel, ja tä-
navavalgustuse puudumine, 
eriti tiheda kasutusega Vääna 
teel. Meie solk läheb oja kaudu 
merre ja küllap ka vanadest 
püttidest põhjavette. 

7. -
8. Adra küla inimeste tege-

mistest tean vähe. Piki Huma-
la teed on põlistalukohad. Üht 
kätt Keila jõe luht ja teisal 
Tõlinõmme raba järve, mets-
sigade, kitsede ja põtradega.

Kokkuvõttes on siinse val-
laserva suurimateks plussi-
deks mitmekesine loodus, Tal-
linna lähedus ja võimalus osa-
leda kooli ruumides seltsitege-
vuses.

VÄÄNA

KAIDO KRUUSOJA 
MTÜ Vääna Külakoda juhatuse liige

1. Vääna kandi viies külas 
– Vääna, Vahi, Vaila, Humala 
ja Liikva – elab kokku 773 
registreeritud kodanikku. 

2. Vääna on põline kant, 
põliste talukohtadega, järeli-
kult on kõik või peaegu kõik 
meil elavad inimesed regist-
reerinud end valla kodani-
kuks.

3. Põlisest asustusest tule-
nevalt on meil hajaasustus, 
suured maaüksused. Ainult 
Vääna küla kui kandi keskus 
on tihedama asustusega, seal 
on ka sotsiaalne taristu – kool, 
raamatukogu. Oleme Harku 
valla rohemassiivide keskus. 

4. Suurimaks tööandjaks 
on meil kool, siis valgustite 
tootja “4 Room”, autolammu-
tuskoda, plekitööstus. Üldiselt 
oleme säilitanud aga oma aja-
loolise põllumajandusliku näo 

HARKU

GALINA KOSTÕLEVA
Harku raamatukogu juhataja

1. Harku kandis elab ligi-
kaudu 1000 elanikku.

2. Harku valla elanike re-
gistri andmeil seisuga 
1.01.2011 elab kandis 658 valla 
kodanikku.

3. Harku aleviku osas on 
ala tiheasustusega, on ka haja-
asustusega piirkondi (Insti-
tuudi tee, Nurme põik).

4. Tähtsamad ettevõtted 

on BRC Autokeskus, Conesco 
hulgiladu, veinide hulgimüü-
gifirma Kiil & Ko. Tegutsevad 
asutused on Harku lasteaed, 
noortekeskus, raamatukogu, 
perearstikeskus, postkontor, 
Maaülikooli Harku uurimis-
rühm, Keila TK kauplus.

5. Harku alevikus on ole-
mas ajalooline mõisasüda 
muinsuskaitselise mõisahoo-
nega, liigirikas mõisapark, 
valgustatud suusa- ja matka-
rajad. Võimalused arenguks 
turismi alal oleksid reaalsed, 
kui praegune valdaja Maaüli-
kool loobuks mõisast. Läbirää-
kimised käivad Maaülikooli 
teiste vabade hoonete raken-
damiseks sotsiaalseteks ob-
jektideks. Tulevikus võiks ale-
vikus olla ka algkool.

6. Kandi põhiprobleem on 
transport. Asudes Tallinna pii-
ri ääres on linnaskäik kulukas 
ja tekitab paljudele probleeme, 
kuna seoses Harjumaa ühis-
transpordi üleminekuga tsoo-

nipõhisele piletile tõusid pi-
letihinnad. Vallasisese trans-
pordi puudumise tõttu oleme 
ära lõigatud Tabasalu alevikus 
toimivatest teenustest ja kul-
tuuri- ja spordiüritustest. Ole-
masolev kauplus ei rahulda 
inimeste vajadusi, tuntakse 
puudust söögikohast.

7. Külaselts puudub. Aja-
looliselt on Harkus välja kuju-
nenud kaks eri kogukonda, 
eesti ja vene, mistõttu ühtse 
külaseltsi moodustamine ja 
eesvedaja leidmine on keeru-
line. On olemas korteriühistud. 
2008. aastast tegutseb Harku 
pensionäride seltsing Igihal-
jad. Praegu on kooskäimise 
kohtadeks Harkus raamatu-
kogu ja noortekeskus.

8. Harku kandi arengut 
piirab vaba maa olemasolu. 
Praegu on kõik arendused 
Harku vangla ja Maaülikooli 
maavalduste taga, mõlemad 
planeerivad küll tulevikus 
Harkust ära kolida.

VÄÄNA-
JÕESUU

MÄRT-ERLEND AGU
Külade edendamise seltsi juhatuse 
esimees

1. Selle kandi kolmes külas 
– Naage, Viti ja Vääna-Jõesuu 

– elab ametlikult 1208 ini-
mest.

2. Need 1208 on ka vallako-
danikud, lisaks elab kandis 
inimesi, kes pole end valla-
kodanikuks registreerinud.

3. Kui palju elab mitteko-
danikke, pole ametlikult teada, 
sest kant on endine suvilate ja 
aianduskooperatiivide piir-
kond, kus suvemajad on ela-
muteks kohendatud.

4. Kant pole päriselt ei 
haja- ega tiheasustusega ala. 
Pigem on see eramute kogumi-
tega asustatud piirkond. Kogu-
mite vahel on aga looduslikud 
massiivid. 

5. Ettevõtteid meil prak-
tiliselt ei ole.

6. Arengust rääkides tu-
leks esikohale seada ikkagi 
turism, puhkuse, sportliku 

eluviisi ja vaba aja veetmisega 
seotud tegevused – suusa- ja 
matkarajad, surfamisvõima-
lused. Meil on selleks võrratud 
võimalused ja imekaunis loo-
dus. Ettevõtluse arengust rää-
kides peaksid esmajoones tek-
kima teenindavad asutused.

7. Kandil puudub kooskäi-
mise koht, külakeskus. Nii on 
raske ka omakanditundel tek-
kida. Ka peaks tulevikus ole-
ma siin lasteaed-algkool.

8. Vääna-Jõesuu kandil on 
isegi kaks eestvedajat – mitte-
tulundusühing Külade Aren-
damise Selts ja Vääna Jõesuu 
külaselts. Külade seltsis tahe-
takse arengut vaadata natue 
laiemalt kui ühe küla piires, 
külaselts keskendub seevastu 
rohkem kohalikele probleemi-
dele. Kooskäimiskohta pole.

HARKUJÄRVE-
TISKRE

ERIK SANDLA
MTÜ Alasniidu selts juhatuse liige

1. Meie piirkonnas on kolm 
küla – Harkujärve, kus elab 
umbes 600 inimest; Tiskre 
(750) ja Laabi (90). Nii et 
kokku elab meil umbes 1440 
inimest. Kuna Alasniidu selts 
kasvas välja Tiskre külast, 
koondab praegu aga inimesi 
teistestki küladest, siis arvan 
olevat kursis ka kandi teistes 
külades toimuvaga. 

2. Valdavalt on meie kandi 
elanikud ka valla kodanikud. 
Sel lihtsal põhjusel, et inime-
sed on siia ostnud maa, raja-
nud kodud – tulnud meile 
kodanikeks. 

3. Harkujärve piirkond on 
põhiliselt tiheasustusega ala. 
Veelgi enam – Apametsa põllu-
le on planeeritud elamurajoon 
kuni 9000 inimesele. Need 
arenduse buumi ajal tehtud 
detailplaneeringud tõenäoli-
selt 100% siiski ellu ei jõua.

4. Tuntud ettevõtted on 
Harkujärvel näiteks Ceres, 
Germund Hulgi, Warren Safe-
ti, Laabil Tallegg, Metek, Altia 
Eesti, Raitwood Puiduterminal. 
Omaette nähtus on Laabil 
asuv Harku karjäär.

5. Arengust rääkides peaks 
sotsiaalne taristu elamuehi-
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KUMNA-
TUTERMAA

MAARJA KALJURAND

1. 2010. aasta andmete jär-
gi elab meie kandis 651 valla-
kodanikku.

2. Kui palju meil tegelikult 
inimesi elab, pole teada, sest 
paljud pole end valla kodani-
kuks registreerunud, on Keila 
linna või valla kodanikud.

3. Meie kant on tiheasus-
tusega.

4. Suurimad ettevõtted on 

AS Metsaküla Piim, AS Tall-
eggi lindlad, AS Terrat. 

5. Kumna mõis oleks kind-
lasti üks turismiobjekt, kuid 
pigem näeme arengut ettevõt-
luses. Talleggi endised kanala-
hooned ootavad uut otstarvet. 
Sinna oleks võimalik rajada 
uusi ettevõtteid, mis annavad 
kohalikele tööd. 

6. Kandi põhiprobleemid 
on Tutermaa-Keila kergliiklus-
tee ehitus, mida ootame juba 
pikemat aega. Praegune Pal-
diski maantee äär on jalakäija-
tele kõndimiseks eluohtlik – 
nii koolilastele kooli kui täis-
kasvanuile tööle minekuks. 

Teine suur probleem on 
lasteaia- ja koolikohad. Valla 
praegused lasteaiad ja ka kool 
jäävad meist kaugele, oluliselt 
lähemal on Keila linna kool ja 
lasteaiad. Keila lasteaeda on 
võimatu kohta saada, kui ei 
ole Keila elanik; kooli küll 
saab, aga kui tekib pingerida, 
siis eelistatakse ikka oma lin-
na lapsi. Ka teeb muret trans-
pordiühendus valla keskusega. 

Tutermaa ja Kumna elanikud 
saavad veel Keilasse mööda 
Paldiski mnt ühistranspordiga, 
Tabasallu saab läbi Tallinna, 
aga Kütke inimestel puudub 
peaaegu täielikult võimalus 
kasutada ühistransporti. 

7. Praeguse on aktiivseim 
Kumna Küla Selts. Kumnas 
on olemas Kumna Kultuuriait, 
mis sai endale just uue juha-
taja.

Loodame, et lõpuks leiab 
see maja ka endale õige ots-
tarbe ja seal hakkavad toimu-
ma üritused, mis toovad rahva 
kokku ja suurendavad seeläbi 
ühistunnet. 

8. Me oleme küll valla 
ääreala ja vallaelust suht kau-
gele jäänud, kuid ka meie kan-
dis on palju huvitavat, nt 
Kumna mõis koos pargiga, 
mida restaureeritakse ja mis 
läheb aina ilusamaks, samuti 
on meie kandis Keila kiriku-
mõis, mis samuti ootab uut 
elu, Lutheri ausamba taasta-
miskoht, meie kandist on lei-
tud ka hõbeaardeid.

– põllumajandus(aiandus)et-
tevõtetest on meil Nurmiko 
puukool, samuti palju põlde ja 
rohumaid, mida ei hari meie 
kandi firmad. 

5. Arengut näeme ennekõi-
ke ikkagi hajaasustusliku elu-
laadi säilimises ja majandus-
tegevuses, mis sellise elulaadi-
ga kokku sobib. Meil võiks ol-
la käsitöönduslik tegevus, are-
nema peaks turism. Meie kan-
ti jääb ka osa Peeter I mere-
kindlusest kõigi bastionide ja 
maa-aluste katakombidega, 
selle kompleksi renoveerimisel 
oleks meil väga võimas mili-
taarturismi objekt. Kui konk-
reetselt töökohtade juurde-
loomisest rääkida, siis võiks 
meil olla kaugtöökeskus

6. Probleemiks on ühis-
transport, mis käib meil liiga 
harva. Samas koolibussi ring 
toimib meil hästi. Ka Vääna 
kauplus sulges uksed – ei tasu 
ära.

Soovida jätab ka interneti-
ühendus.

7. Kandi eestvedajaks ja 
mõttetalgute pidamise kohaks 
on Vääna Külakoda. Liikmeid 
on meil 70 ringis. Tavaliselt on 
nii, et üks pereliikmetest on 
end liikmeks registeerinuid, 
kui aga tõsiste probleemide 
arutamiseks läheb, on teisedki 
kohal.

8. Meie kandi puhul võib 
tõsiselt kõnelda ühtekuuluvus-
tundest. 

tusele järele jõudma. Alasnii-
du lasteaed saab suveks val-
mis, vald teeb kõik, et Harku-
järvele ka uus algkool ehita-
taks. Samuti pole ei Harku-
järvel ega Alasniidul kauplust 
– see on aga ettevõtjate rida, 
ärimaa on olemas. Ka on plaa-
nis koostöös Tallinna linnaga 
rajada kergliiklustee või mat-
karada ümber Harku järve. 
Elanikud üheskoos rajasid eel-
misel aastal mängu- ja spor-
diväljaku, mis on hea näide 
kogukonna koostööst.

6. Põhiprobleemina näen 
kogukonna vähest omavahel 
läbikäimist ja suhtlemist val-
laga. Tallinn on ikka see mag-
net, mis tekitab pendelrände. 
Linnas käiakse trennis, käiak-
se muid asju ajamas. Nüüd 
tahame käivitada Harkust 
bussiliikluse läbi Harkujärve 
Tabasallu, kolm korda päevas. 
Noored saavad käia meie 
spordikeskuses, vanemad 
Tabasalus perearstil. 

7. Kooskäimiskohta meil 
kahjuks pole. Kui Harkujärvel 
peaks aga kool valmis saama, 
jääks Harkujärve kultuuri-
keskus kohalikuks kooskäi-
miskohaks. Seni saame aga 
ehk valmivalt Alasniidu laste-
aialt ruume üritusteks.

8. Sellest, et kant on asus-
tatud suhteliselt üheealiste, 
noorte uusasukatega, tulene-
vad meie probleemid, isegi 
hirmud. Näiteks veel mõni 
aasta tagasi, masu algusfaasis, 
tegime küsitluse. Meie kandi 
inimeste üks probleeme oli – 
mis saab külast, kui siin paljud 
peaksid töö kaotama. Pank võ-
tab majad ära. Nüüd hakkame 
jälle tõusulainele jõudma ja 
tundub, et need hirmud olid 
asjatud. Aga eks see “üheva-
nuste” probleem jää veel 
kauaks seda kanti kummitama 
– kõigile peredele on korraga 
vaja lasteaeda, siis kooli... 

PRIIT SIITAN
Sotsiaaldemokraatlik Erakond

E esti haridussüsteemi tu-
leb reformida, sest vaa-
tamata Eesti õpilaste 

headele tulemustele, mida näi-
tavad rahvusvahelised võrd-
lusuuringud, ei jätka umbes 
kolmandik Eesti noortest pä-
rast põhikooli või gümnaa-
siumi lõpetamist õpinguid ja 
tööpuudus noorte hulgas on 
üks Euroopa kõrgemaid. 

Samas ei jõua töötajatele 
pakutav täiendus- ja ümberõpe 
tihti sihtgruppideni ning Ees-
tist on saanud üliõpilaste doo-
norriik, kus kvaliteetse hari-
duse kättesaadavust piiravad 
regionaalsed, sotsiaalmajan-
duslikud ja keelelised bar-
jäärid.

Õpilaste ja õpetajate rahul-
olu koolikeskkonnaga on ma-
dal, paljudele noortele jääb 
huviharidus kättesaamatuks. 
Kõrgharidusõpe on enam kui 
pooltele noortest muutunud 
tasuliseks. Teadlaskonna juur-
dekasv ülikoolides on ebapii-
sav, vaid viiendikule õppejõu-
kohtadest on rohkem kui üks 
kandidaat.

Mingil määral tuleks refor-
mida kogu Eesti haridussüstee-
mi, kuid oma lühikeses arva-

musloos tahaksin keskenduda 
kõrgharidusele, kuna olen tööl 
Tallinna Tehnikakõrgkoolis ja 
igapäevaste probleemidega 
kursis.

Kõrgkoolides on problee-
miks õpinguid alustanud üli-
õpilaste suur väljalangevus, 
mille üheks põhjuseks on koo-
liskäimist takistav tööelu või 
majanduslikud tingimused. 
Uuringute põhjal umbes kol-
mandik üliõpilastest jätab 
õpingud pooleli. Praegune õp-
petoetuste süsteem ja õppetoe-
tuste suurus ei võimalda üli-
õpilastel pühenduda ainult õp-
pimisele. Igapäevaseks toime-
tulekuks tuleb õpingute kõr-
valt käia ka tööl.

Paratamatult nii mõnelegi 
tudengile on see ülejõu käiv ja 
tulemuseks on õpingute kat-
kestamine.

Sotsiaaldemokraatlik era-
kond tahab üliõpilastele luua 
tingimused õpingute nomi-
naalajaga lõpetamiseks: taga-
me riikliku koolitustellimuse 
kõigile võimekatele noortele, 
kindlustades nominaalajaga 
edasijõudnud üliõpilased õp-
petoetusega 125 eurot (ca 2000 
krooni) kuus (tudengipalk) ja 
edukamad täiendavalt 64 
eurot (ca 1000 krooni) kuus.

Sotsiaaldemokraadid on ka 
seda meelt, et tuleb suuren-
dada ühiselamukohtade arvu 
ning kindlustada turuhinnast 
madalama tasuga eluasemetin-
gimused vähemalt 15% üliõpi-
laskonnast.

Olen kindel, et tudengite 
igakülgne toetamine nende 
õpingutes aitab vähendada 
väljalangevust.

ALLAN KIIL
Reformierakond

O lles Eesti Mereakadee-
mia merendusteadus-
konna sadamamajan-

damise ja meretranspordi juh-
timise eriala eksamikomisjoni 
ning lõputööde kaitsmise ko-
misjoni esimees, tean, et hari-
duse kvaliteeditaseme hoid-
miseks ja edendamiseks on 
vajalik motiveerida õppureid 
ning toetada õppejõudude soo-
vi ja oskust õpetada. 

Ükski õpihimuline inimene 
Eestis ei tohiks jääda ilma te-
ma oskusi ja püüdlusi vääriva 
hariduseta.

Hea õpetaja peab ise soo-
vima oma teadmisi edasi anda 
Eesti tuleviku arengu nimel, 
õpetades Eestimaal. 

Õpetamine on alati kahe-
poolne. Õpetaja annab ja õpi-
lane võtab vastu, vastavalt 
võimetele. Nagu igal pool 
maailmas, on ka meil õpilaste 
oskuste-, huvide- ja teadmiste-
janu erinev. Mitte kõigist ei 
saa, ega peagi saama profes-
sorid ega akadeemikud. Oluli-
ne on, et meie baashariduse 
tase kõigi jaoks oleks piisavalt 
hea, et mistahes maailma nur-
gas edukalt hakkama saada. 

Alushariduse saamiseks 
peaks olema loodud piisavalt 
lasteaiakohti kodu lähedal. 

Põhihariduse tase peaks 
andma õpilasele piisava kind-
luse, et teha valik kutsehari-
duse ja gümnaasiumi vahel. 
Senine kuvand, et kutsehari-
dust lähevad omandama need, 
kes gümnaasiumi ei pääse, va-
jab kiiret muutmist. Kutseha-
riduse väärtustamine peaks 
olema üks lähiaastate priori-
teete.

Gümnaasiumi õppekava 
peaks võimaldama omandada 
isikupärast haridust.

Kõrghariduse rahastami-
seks peaks olema loodud ava-
ramad võimalused. Kaasata 
võiks ka potentsiaalseid töö-
andjaid ning riiklik tellimus 
jõuaks ülikooli stipendiumi-
tena, mis katab õppekoha 
maksumuse.

Lisaks riigieelarveliste va-
hendite kasutamisele on või-
malik rakendada erinevaid 
rahastamissüsteeme stipen-
diumite, grantide, abiprogram-
mide jms näol.

Tallinna Sadam on juba 
aastaid toetanud näiteks nii 
magistri- kui doktoriõpet Tal-
linna Tehnikaülikoolis, täna 
toetab sadam ka Eesti Mere-
akadeemia õppejõudude kvali-
fikatsiooni tõstmist – kõik see 
parima hariduse nimel. Koos-
töös koolide, ülikoolide, fondi-
dega, toetajatega on kõik see 
võimalik.

Kvaliteetne haridus peab 
olema kättesaadav kõigile 
ning kõrget kvaliteeti saavad 
pakkuda oma ala parimad. 
Kõigil peab olema võrdne või-
malus andeid realiseerida, 
hoolimata rahakoti paksusest. 
Reformides hariduse rahasta-
missüsteemi, on see võimalik, 
vaja on ainult tahet!

VALIMISED

Kas ja kuidas tuleks reformida Eesti haridussüsteemi?

TABASALU-
RANNAMÕISA

AADU KANA
vallavolikogu liige

1. Tabasalus elab ametli-
kult 3335, Rannamõisas 681, 
Ilmandus 438 ja Sõrves 205 
elanikku. Nii et kokku on meie 
kandis ligi 4660 valla sisse-
kirjutusega inimest.

2. Mobiilne positsioneeri-
mine kinnitas, et tegelikult 
elab kandis ca 20% inimesi 
rohkem ehk siis – meil elab 
5600 inimest.

3. Kant on tiheasustusega. 

Tabasalu aleviku kohta võiks 
lausa öelda linlik kant, kuigi 
Tallinnaga kokkukasvamisest 
tahame hoiduda. Kaubandus 
koos teenustega, toitlustus, 
spordirajatised, arstiabi – kõik 
on ju tasemel. 

4. Tabasalu kandi puhul tu-
leb rääkida mitte ainult alevi-
ku üksikutest ettevõtetest, 
vaid tehnoparkidest, kus ette-
võtted tulevikus asuvad. Nii 
peatselt vastu võetav arengu-
kava kui tegemisel olev üld-
planeering näevad ette, et teh-
nopargid rajatakse väljapoole 
elurajoone, suuremate magist-
raalteede äärde. 

5. Kandil puudub oma kul-
tuurikeskus, kuid plaanis on 
ehitada tennisehall, rekonst-
rueerida staadion, kultuuri- ja 
vabaaja keskus Rannamõisa. 
Samas ei saa märkimata jätta 
seda, mis praegu juba entu-
siastide poolt meie kauni loo-
duse tutvustamiseks tehtud 
on – areneb Tabasalu loodus-
park. Kaido Taberlandi eest-
võttel on seal juba teist aastat 
ka suusarajad.

6. Põhiprobleemina näen 

ehk seda, et kui 2006.-2008. 
aastal oli Tabasalu aleviku 
keskuse hoonestuse ideekon-
kurss ja lausa rahvusvaheline 
žürii võitja välja selgitas, oli 
majandus- ja ehitusbuumi 
aeg. Praegu on aasta 2011 ja 
vahepealsed aastad on meid 
nii mõndagi sundinud kriitili-
selt ümber hindama. Algatatud 
detailplaneeringud peavad 
selgitama Tabasalu kui kesku-
se tegeliku vajaduse äri, tee-
ninduse ja ka elumuehituse 
vallas, andma lahenduse ka 
sotsiaalse taristu lõikes. La-
hendust vajab ka kinnistu 
Keila mnt 10 a Säästumarketi 
ja Rimi vahel, kuhu pidi tule-
ma teeninduskompleks.

7. Kandil on mitu eestve-
dajat – meil on MTÜ Tabasalu 
Looduspark, hiljaaegu asutati 
ka MTÜ Tabasalu Selts. Ise 
loodan, et see külaselts Meelis 
Härmsi juhituna koondab ka 
teised mittetulundusühingud, 
nagu ka Tooma elurajoonis 
tegutseva Tabasalu Elamute 
Arenduse, muutudes vallale 
tõsiseks partneriks rahva tah-
te elluviimisel.

MURASTE-
SUURUPI

ANDRUS SALISTE
MTÜ Muraste Külaselts juhatuse 
esimees

1. Registri andmetel on 
Muraste külas 1486 elanikku, 
Suurupis 810. Kokku elab 
meie kandis seega ligi 2300 
elanikku. Samas on mobiilne 
positsioneerimine kinnitanud, 
et ainuüksi Murastes elab pi-
devalt 2300 elanikku, suviti 
veel rohkem. Nii et kokku 
peaks meie kandis elama 3000 
inimest. 

2. Valla kodanikeks on 
meil 2300 inimest ehk kaks 
kolmandikku elanikkonnast. 

3. Nii Suurupi kui Muraste 
on tiheasustusega piirkonnad 
(maaüksused 800-3000 m2).

4. Murastes on mitmeid 
toimivaid ettevõtteid-organi-
satsioone-tööandjaid nagu 
Mummi trahter, Tädi Kristi 
lapsehoid, Pangapealse laste-
aed, samuti Sisekaitseakadee-
mia Politsei- ja Piirivalvekol-
ledž. 

5. Muraste arengupotent-
siaali näeme väikeettevõtluses 
(nt kodumasinate ja rattahool-
dus) ja turismi ning vabaaja 
sisustamise suunas. Heaks 
aktsendiks on arenev Tilgu 
sadam, Suurupi tuletornid 
ning Muraste mõis, rääkimata 
Muraste rabast ja looduskait-
sealast. Seda koostööd on 
mõistlik planeerida koostöös 
Suurupi seltsi ning Tilgu Sada-
ma ja Muraste mõisaga – asu-
me ju kõik koos Suurupi pool-
saarel. Harku valla arenguka-
vasse on sisse kirjutatud ka 
Muraste lasteaia (2011) ja 
põhikooli (2013) rajamine – 

need oleksid suurimad stii-
mulid küla arenguks! 

6. Kandi põhiprobleemina 
näeme vähest suhtlust “naab-
riga”, magalastaatust ning 
esmatasandi teenuste puudu-
likkust. Puuduvad kooskäimise 
kohad, spordi- ja mänguväl-
jakud. Tänaseni oli praktiliselt 
olematu ka side kandi/küla ja 
valla vahel.

Sellest tingituna ka prob-
leemide ja saavutuste vähene 
teavitamine mõlemalt poolt – 
infosulg!

7. Murastes kutsuti 2009. 
aastal aktiivsete inimeste 
algatusel ellu MTÜ Muraste 
külaselts. Seltsi juhatusse 
kuuluvad inimesed küla eri 
piirkondadest, hetkel on selt-
sis 92 liiget. Seltsil on oma 
spordimeeskond, kultuuri ja 
käsitöö eestvedajad. Tegele-
takse aktiivselt “oma küla tun-
de” tekitamisega!

8. Tänaseks on Murastel ja 
Suurupil plaani võetud kor-
raldada kaks ühisüritust ning 
kõneldud on ka Tilgu sadama 
mõtete ja tegevuste tutvusta-
misest mõlema küla rahvale.
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Ootame ametisse kandideerima 
uusi rahvakohtunikke

Harju Maakohus on pöördunud Harku vallavolikogu poole 
taotlusega esitada kohtule 1. märtsiks 2011 viis Harku valla
rahvakohtunikukandidaati, kuna praeguste rahvakohtunike 
volituste tähtaeg lõpeb 28. aprillil 2011.
Kanditatuuri esitamiseks palume saata oma nimi, isikukood, 
aadress, töökoht ning amet või tegevusala ja kontaktandmed 
e-posti aadressile harku@harku.ee hiljemalt 17. veebruaril 
2011.
Rahvakohtunikuks võib nimetada 25-70-aastase teovõimelise 
Eesti kodaniku, kelle elukoht on Eestis ja kes oskab eesti keelt 
kõrgtasemel ning on rahvakohtuniku tegevuseks sobivate 
kõlbeliste omadustega.
Rahvakohtunik nimetatakse ametisse 4 aastaks ning tal on 
õigusemõistmisel kohtunikuga võrdsed õigused. Rahvakohtunike 
tasu määrad kehtestab justiitsministeerium.
Täiendav informatsioon: Mariann Kasela, mariann.kasela@
harku.ee, tel 606 3835.

Valla 2011 aasta 
mälumängude kalender

Mängud toimuvad
Osvaldi kohvikus 

algusega kell 17.00
IV voor 13. veebruaril
V voor 27. veebruaril
VI voor 27. märtsil
VII voor 17. aprillil

EESTI VABARIIGI 93. AASTAPÄEVA 
ÜRITUS PENSIONÄRIDELE

Eesti Vabariigi 93. aastapäeva üritus Harku valla pensionäridele 
ja klubi Hõbehall liikmetele toimub 19. veebruaril 2011 algusega 
kell 12.00 Tabasalu Ühisgümnaasiumi aulas. KAVAS:
• Aastapäeva kõne (vallavolikogu esimees Helikar Õepa)
• Harku vald aastal 2011 (vallavanem Kaupo Rätsepp)
• Esinevad trio “Con Amore” ning opereti- ja ooperisolist Kaljo 
Johannson
• Tort, suupisted, kohv, tee
BUSSIGRAAFIK

Kumna (endise poe vastas) 10.00
Tutermaa bussipeatus 10.05
Vääna (Vääna ristteelt Keila –Joa poole) 10.20
Türisalu (Kooli ja Türisalu bussipeatus) 10.30
Viti 10.34
Vääna-Jõesuu 10.38
Vääna-Viti 10.40
Suurupi teerist 10.45
Muraste 10.47
Ranna tee bussipeatus 10.50
Maasika bussipeatus 10.52
Rannamõisa kirik 10.54
Nõudepeatused Rannamõisa-Harku teel 10.55
Kuusiku 10.57
Tabasalu ÜG 11.00
Harkujärve koolimaja (Kiriku kaudu) 11.20
Bioloogia bussipeatus 11.28
Harku Hooldekodu 11.30
Tabasalu ÜG bussipeatus 11.35
Tabasalu ÜG 11.45

Peatuses palume kohal olla 10 minutit varem. Info telefonil 
600 3867 – sotsiaal-ja tervishoiuosakonna juhataja Tiia Spitsõn.

HARKU VALLA NOORSOOTÖÖ KESKUS 
KUULUTAB VÄLJA: AKTIIVNE NOOR 

2011 TUNNUSTAMINE

Kui Sul on sõber, hea tuttav, majanaaber, klassi- või 
koolikaaslane, kes vääriks tiitlit AKTIIVNE NOOR, siis 
anna sellest meile teada.

Mille järgi hinnata: ( kanditaat ei pea vastama kõikidele 
allpool esitatud nõuetele)
1. On aktiivne koolielus –
• aitab organiseerida klassi siseseid üritusi,
• aitab organiseerida koolis toimuvaid suurüritusi,
• kuulub õpilasomavalitsusse.
2. On aktiivne väljaspool kooli –
• kuulub mõnda seltsi või ühingusse,
• on noor poliitik,
• osaleb vabatahtlike töös,
• on aktiive noortekeskuse külastaja ja aitab seal kaasa 
ürituste korraldamisele.
3. Lisaks sellele, et aitab korraldada üritusi, osaleb ise –
• muusikakoolis,
• tantsuringis,
• lauluringis,
• näiteringis,
• spordikoolis,
• tegeleb pühendunult mõne muu hobiga.
4. On kaaslaste suhtes –
• lugupidav,
• abivalmis,
• tähelepanelik,
• heatahtlik.
Anna teada oma valikust, kirjuta meile lühidalt 
kandidaadist:
• nimi ja vanus,
• kool ja klass,
• millega tegeleb väljaspool õppetööd (huviringid, 
organisatsioonid, kuhu kuulub),
• milliseid üritusi on aidanud organiseerida,
• kuidas Sina oled temaga kokku puutunud (sinu sõber, 
klassikaaslane, majanaaber jne),
• miks peaksime just teda valima Harku valla AKTIIVSEKS 
NOOREKS.
Tutvustavad jutud saata mõlemail aadressidel
kadri@noortekeskused.ee ja mai-liis@noortekeskused.ee. 
Teie kirju ootame kuni 30. aprillini. Žürii tutvub kõikide 
saadetud kirjadega ja teeb omapoolse valiku. Žüriisse 
kuuluvad esindajad Harku valla Noorsootöö Keskusest, 
Tabasalu Ühisgümnaasiumist, Kumna Kultuuriaidast, 
Vääna Külakojast, Harkujärve ja Vääna Algkoolidest.

Vastavalt Jäätmeseaduse § 39 lg 1 ja § 42 lg 1 on 
koostatud Harku valla jäätmekava aastateks 2011-
2016. Jäätmekava on Harku valla jäätmemajanduse 
olukorda, suundumusi ja eesmärke käsitlev doku-
ment.

Jäätmekava avalik väljapanek toimub 25. veebruarist 
2011 kuni 11. märtsini 2011.

Asjast huvitatud isikutel on 25.02.2011 kuni 11.03.2011 
õigus esitada jäätmekava eelnõu kohta ettepanekuid ja 
vastuväiteid kirjalikus vormis. 

Jäätmekavaga on võimalik tutvuda Harku vallavalitsuses 
lahtioleku aegadel ning veebilehel.

Juhul kui avaliku väljapaneku kestel esitatakse ette-
panekuid või vastuväiteid Harku valla jäätmekava kohta, 
siis toimub avalik istung 14. märts 2011 kell 17.00 Harku 
vallavalitsuses. 

Juhul kui ettepanekuid ja vastuväiteid ei ole laekunud, 
siis Jäätmeseaduse § 56 lg 4 tulenevalt avalikku istungit ei 
toimu. Info ettepanekute ja vastuväidete laekumise kohta 
Harku valla veebilehel 11.03.2011.

Hea Vääna-Jõesuu elanik,
neljapäeval, 17. veebruaril kell 18.00 toimub Harku vallavalitsuse saalis Vääna-Jõesuu 
külakeskuse visiooni avalik arutelu. Kui oled huvitatud oma kodukandi arengust, Sul on mõtteid 
ja ettepanekuid milline peaks olema Vääna-Jõesuu külakeskus ning milliseid huvitegevusi 
ning teenuseid seal võiks pakkuda, siis oled oodatud kaasa rääkima. Uus keskus on planeeritud 
Vääna-Jõesuu endise Lennujaama pioneerilaagri territooriumile. Avalikul arutelul teeb oma 
nägemusest ettekande ka Vääna-Jõesuu külaselts.
Ettepanekuid ootame 17. veebruariks ka e-posti aadressile: nele.nou@harku.ee.
Lisainfo: Nele Nõu, telefon 600 3851.

23. veebruaril oli Kadri-
oru pargis ametis ligi 40 
eri vanuses meeskonda, 
kes saagide, labidate ja 
kirkade abiga proovisid 
jäätunud lumest meister-
dada lumememmesid. 
Tabasalu Noortekeskus 
nende seas.
KADRI PIHELO
Harku valla NT Keskuse juhataja

Kui loo kirjutaja kohale jõudis, 
oli töö täies hoos. Lumememme 
pea oli juba täitsa ümmargune, 
aga keha tekitas küll imestust. 
See oli kandiline!

“No kuidas Sa ometi aru ei 
saa, lumememm on kingikarbi 
sees peidus, ainult peanupp 
piilub välja!” – olid noored 
skulptorid varmad selgitama. 

Parasjagu üritati teha jal-
gu, mis kavandi järgi kingi-
karpi ei mahtunud ning käis 
äge vaidlus teemal – kas var-
vastega jalad või siiski ilma? 
Kuna aega nappis ja teha oli 
veel oi-oi, kui palju, otsustati 
üksmeelselt, et olgu siis lume-
memm, kellel on sokid jalas.

Mind saadeti labida ja kel-
guga puhast lund tooma (sel-
lega sa ju ometigi saad hakka-
ma?), ülejäänud asusid lume-
mehe juures tegutsema: kes 
lihvis peanuppu, kes silus kin-
gikarpi ja käsi, noorsootöötajad 
aitasid kujundusele kaasa 
leeklambi, kruvikeeraja ja 
haamriga. 

Vesi jalgadele
“Need sokkides jalad ei 

püsi koos! Vett on vaja, nüüd 
kohe!” Mis parata, tuli minna 
vett otsima. Kõik muud tööriis-
tad olid kaasa võetud, ämbreid 

mitte. Ainult üks väike kollane 
mänguämber ja muud ei mi-
dagi!

Väike Eleri haaras otsus-
tavalt miniatuurse ämbri ja 
minu ning koos suundusime 
vee järgi. Viimase puudumine 
rikuks kogu töö ja meeskonna 
eest tuleb võidelda. Meie suu-
reks õnneks olid korraldajad 
kõige peale mõelnud – kel 
endil tööriistu nappis, sai lae-
nata nii labidaid, saage kui 
ämbreid. Jalgademeister Kerti 
koos noorsootöötaja Tiinaga 
ohkasid kergendatult, kui saa-
busime tagasi kahe suure anu-
maga ning läigatasime korra-
liku sahmaka valminud keha-
osadele.

“Nii, nüüd natukene aega 
laseme jäätuda ja siis asume 
kaunistama,” nentisid mõle-
mad rahulolevalt.

Samal ajal püüdsid teised 
lumemehele nägu kujundada. 
Tiina oli kodunt kaasa haara-
nud luua. “Harutage oksad lah-
ti, paneme need pähe, saame 
vahvad juuksed,” ergutas ta 
lapsi. Millega Sa, Tiina, nüüd 
oma treppi pühid? 

Juuste pähe istutamine oli 
tõeline peavalu! Eks proovige 
ise jäätunud massi sisse oksa-
raage suruda! Vaatamata ras-
kustele sai lumemees paruka 
pähe ning tulemus oli väga 
kunstipärane. Ninaks pandi 
suur porgand (ilmus välja 
noorsootöötaja Mai-Liisi põh-
jatust kotist), suuks söetükid 
ja silmadeks käbid.

“Värvi, meil on vaja värvi!” 
– kõlas läbisegi hüüdeid. Tõe-
poolest, klassikaliselt valge 
lumemees mõjus kuidagi 
igavalt ja üldse mitte silmator-
kavalt. Aga viimane oli meie 
eesmärk! Millega värvida? 

Käiku läksid nii laste näpu-
värvid kui kaasa võetud hibis-
kuse marjadest tee, mis tegi 
mehikese põsed kaunilt roo-
saks. 

Muhv mis Muhv
Noorte skulptorite ja noor-

sootöötajate ühise jõupingutuse 
tulemina sündis üks vahva 
lumeskulptuur, mis äratas tä-
helepanu nii möödujates kui 
žüriis. Isegi telekaamerad su-
risesid ja võistlejad said koge-
da, mis tunne on olla kuulus! 
Mitmed jalutajad peatusid 
ning arutlesid valjuhäälselt: 
“See lumemees meenutab kan-
gesti ühte raamatutegelast! 

No muidugi, see on Muhv! 
Naksitrall Muhv!”

Nojah, tegijad nüüd Muhvi 
peale ei mõelnud, aga... Tuleb 
tunnistada, et mingi sarnasus 
nemmel Muhviga tõesti oli.

Igatahes tõi kingikarpi pei-
tu pugenud lumemehike Taba-
salu Noortekeskuse meeskon-
nale eripreemia: võimaluse 
minna vaatama klounide Piip 
ja Tuut etendust. 

Võidukasse tiimi kuulusid 
Ruth ja Hanna Kübard, Kärt 
Rästas, Kerti ja Eleri Klaos, 
Olivia, Joosep ja nende ema 
Andra Vinter, Martin Liiskmaa 
ning noorsootöötajad Mai-Liis 
Mäeväli ja Tiina Tampuu.

Kingipakki peitu 
pugenud lumemees

Noortekeskuse meeskond koos lumememmega. Erakogu
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Väljaandja: Harku vallavalitsus, Ranna 
tee 1, Tabasalu 76901, Harju maakond,
tel 600 3848, faks 600 3854.

Toimetaja: Katrin Romanenkov,
tel 606 3830,
katrin.romanenkov@harku.ee.
Reklaam ja müük:
Ingrit Eylandt-Kuure,
tel 646 2214, myyk@harjuelu.ee.

Artiklid ja kaastööd saata:
vallaleht@harku.ee.
Koduleht: www.harku.ee

Kujundus ja kirjastaja:
Kirilille Kirjastus AS.
Trükk: AS Printall.

Vallaleht ilmub iga kuu teisel ja neljan-
dal neljapäeval. Vallaleht ei ilmu juuli-
kuus ja riigipühadel. Toimetusel on 
avaldamisel õigus kaastöid lühendada 
ja redigeerida.

Harku vallavalitsus teatab
27.01-23.02.2011 avalikustab Harku vallavalitsus Suurupi 
külla planeeritava äri-ja kaubanduskeskuse (Suurupi külas 
Vahenurme-2, Vana-Pääla II, Uue-Pääla II ja Uue-Pääla Ic) 
detailplaneeringu. Kutsume kõiki Suurupi küla ja Vääna-
Jõesuu kandirahvast protsessis aktiivselt kaasa lööma oma 
elukeskkonna kujundamisel. Lisinfot leiab ka www.
kyladeselts.ee ning Harku valla kodulehelt.

Märt-Erlend Agu, Külade Edendamise Selts.

• Müüa küttepuud 40l võrkkotis: toores lepp 
1,92 EUR / 30 EEK kott, toores kask 2,49 EUR / 
39 EEK kott. Tellimisel: toores lepp ja kask 
40cm, 60l kott. Transport: üks tellimus 5,11 
EUR / 80 EEK. Ostja transpordi korral hind 
soodsam. Asukoht Viitna. Tel 503 5508

• Müüa valged Haapsalu siseuksed, 10 tk, 
kasutatud. Hind kokkuleppel. Tel 5561 6373

• Paigaldan Murastes püsi-ripsmepikendusi. 
Koduleht www.ripsmed.urmo.ee. Kontakt 
etu@urmo.ee või tel 5661 1194

• Pottsepatööd: ahjud, pliidid, soemüürid.
Tel 5648 4951, www.ahjumeister.ee

• Probleemsete ja ohtlike puude langetamine 
suurte kogemustega eksperdilt. Langetan ras-
kesti ligipääsetavaid ja keeruka asukohaga 
puid, vajadusel kasutan köistehnikat või tõs-
tukit. Kindlustan puhta ja korrektse tulemuse. 
Tel 5648 2680

• Settekaevude ja mahutite tühjendamine. 
OÜ Norringsen. Tel 5662 1300

• Sõitvate autode ja autoromude kokkuost. 
Tel 5819 0200

• Talukartul kohaletoomisega. Eri sordid, 
transport tasuta. Info ja tellimine. Tel 
5598 7622

• Vanametalli ost, vajadusel lõikamine, kon-
teineird ja transport. Hinnad on head.
Asume Tutermaal, OÜ Metanex, tel 678 2055

TEATED

• Lumekoristus katustelt ja hoovidest, 
lume äravedu, jääpurikate eemaldamine. 
Korvtõstukid, traktorid (Bobcat), lume-
puisturid, labidad olemas, samuti väga 
tublid töömehed koos korraliku turvava-
rustusega. ABC Building, tel 5620 2233, 
5355 9380

Harku vallavalitsus teatab
17. veebruaril 2011 kell 16:00 toimub Harku vallavalitsuse 
planeerimis- ja ehitusosakonna koosolekute saalis asukohaga 
Ranna tee 1, Tabasalu Kumna külas Mõnumetsa III kinnistu 
ja lähiala detailplaneeringu lähteseisukohtade ja eskiis-
lahenduse tutvustamise avalik arutelu. 

Planeeringu eskiislahendusega on võimalik tutvuda valla 
kodulehel. Täiendavat informatsiooni saab tööpäevadel 
telefonil 600 3860.

Sügav kaastunne kallile 
Vaimale perega

ISA
kaotuse puhul.

Tibutare pere.

Mälestus püha 
Sinust hinge jääb helge ja hea.
Meie mõtetes püsid Sa üha,
elad edasi meie seas...

Sügav kaastunne
Reet Kriggulile

EMA
surma puhul.

Harku vallavalitsus.

31.01 leitud 
Tabasalu staadioni 

lähedalt foto-
aparaat Canon. 
Kätte saab tel. 

515 8472.

Tabasalu lasteaed Tibutare kuulutab välja konkursi 
muusikaõpetaja ametikohale (1,0) põhikohaga õpetaja 

lapsehoolduspuhkuse ajaks.

Vajalikud dokumendid – avaldus, CV ja haridust tõendavate 
dokumentide koopiad – esitada 1. märtsiks 2011. a. aadressil 
Lasteaia 7, Tabasalu, Harku vald, 76901 või e-postile juhataja@
tibutare.edu.ee. Lisainfo telefonil 603 2211.

Eesti Muinsuskaitse Selts kutsub osa võtma rahvusvahelisest noorte 
fotovõistlusest “Euroopa kultuuripärand aastal 2011”

Fotosid ootame Eesti ajaloo ja kultuuriga seotud paikadest: ajaloolistest hoonetest nii linnas 
kui maal, muistsetest linnamägedest, kalmistutest, ohvrikividest, taludest, tuletornidest, 
mõisatest ja kirikutest – kõigest, mis Eesti küladele ja linnadele nende omapära annab.
Osa võtta võivad kuni 21. aastased noored, fotod palume saata CDl kuni 20. märtsini Eesti 
Muinsuskaitse Seltsi aadressil Pikk 46 Tallinn 10133.
Lisateave www.muinsuskaitse.ee või helle@muinsuskaitse.ee.
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Raamatupidamisteenused, 
majandusaasta aruanded, 

vanad perioodid –
OÜ, KÜ, MTÜ

Info 527 3923 Moonika või 
moonika@erten.ee

www.erten.ee


